
Országgyűlési képviselő

Iromány száma: K/780.

Benyújtás dátuma: 2022-07-28 15:13

Parlex azonosító: IKH841RY0001

Címzett: Kövér László, az Országgyűlés elnöke
Benyújtó: Dr. Keresztes László Lóránt (LMP) 

Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért nem készítették fel Magyarországot az elmúlt 
évtizedben a klímaváltozás következtében fellépő aszálykárok megelőzésére, mérséklésére? " 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az InfóRádió Aréna című műsorában (2022. július 26.) számos nagyon fontos kérdést vetett fel a
klíma-  és  ökológiai  válsággal,  és  az  ebből  következő  víz-  és  élelembiztonsággal  kapcsolatban.
Abban teljes egyetértés van köztünk, hogy a veszély nagyon nagy, és az utolsó percben vagyunk,
amikor még érdemi lépéseket tehet az ország a legrosszabb forgatókönyvek elkerülése érdekében.
Az Ön által adott válaszok azonban nem voltak megnyugtatóak számomra.

Ezért az interjúban elhangzottak alapján a következő kérdésekre várok Miniszter Úrtól válaszokat:

• Miért csak 2022-ben döbbennek rá a klímaváltozás és az ökológiai válság tényére? Miért 
nem tettek lépéseket az agrárium zöld reformjáért, a vízvisszatartó megoldások 
elterjesztéséért? Ha az elmúlt tíz évben érdemi előrelépés történt volna e téren, most 
mérsékelni lehetett volna az aszálykárokat.

• Aggodalommal hallottuk, hogy Miniszter Úr csak a médiából tudta meg, hogy kiszáradt a 
Tarna. Milyen szakmai stáb foglalkozik az aszályhelyzet monitorozásával a 
minisztériumban, milyen szakmai és civil szervezetek bevonásával vizsgálják a kialakult 
helyzetet, és keresik a megoldásokat?

• Miért gondolja Miniszter Úr, hogy ha a háború véget ér, akkor a világ visszaáll a normális 
működési módba? Mi lesz a klíma- és ökológiai válsággal, a talajdegradációval, a 
vízválsággal, a beporzó rovarok eltűnésével? Önök szerint normálisnak tekinthetjük-e azt a
működési módot, melynek köszönhetően tönkretettük, túlhasználtuk a természeti 
erőforrásainkat, és melynek következtében egymást érik a válságok (energia, víz, 
élelmiszer, klíma, stb.)?

• Milyen vészforgatókönyveik vannak pontosan az őszi, csapadékos időszakra? Tervezik-e, 
hogy a vizet ne csak tározókban, csatornákban tárolják, hanem magában a termőtalajban? 
A talajban történő vízmegtartás térnyeréséhez milyen forgatókönyveik vannak, mekkora 
termőterületeket érinthet? Tervezik-e ennek érdekében átalakítani úgy az agrártámogatási 



 
rendszert, hogy a gazdáknak ne jelentsen bevétel-kiesést, ha termőföldjeik ilyen célú 
felhasználásával hozzájárulnak országunk kiszáradásának mérsékléséhez?

• Milyen konkrét terveik vannak a háztáji gazdaságok, kertek termővé fordítására? Hány 
hektár kertet érint a terv, milyen konstrukcióban? Milyen célszámokban gondolkodnak? 
Milyen szerepet és forrásokat szánnak ehhez az önkormányzatoknak?

• Felelős kormányzati magatartásnak tartja-e, hogy egy víz- és élelemválság közepén az 
állam még a maradék birtokában lévő termőföldet is privatizálja, árverésre bocsátja?  Ha 
azt mondja, hogy az állam nem gondos gazda, akkor ezzel nem éppen önmagukkal 
szemben fogalmaz meg kritikát? Szerintünk védeni kellene a nemzeti kincsünket, a 
termőföldet – melytől az élelmiszer-ellátásunk függ – a kiértékesítés helyett! Készülnek-e 
hasonló privatizációs lépésre az erdeink és a vizeink esetében?

• Miniszter Úr nyitott-e rá, hogy az Országgyűlés Fenntartható fejlődés bizottságának 
koordinálásával egy széleskörű társadalmi- és szakmai párbeszéd induljon a vízbiztonsági 
kérdésekről, az Agrárminisztérium aktív részvételével?

 

Válaszait előre is köszönöm!

Keresztes László Lóránt
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